



Association of actions for peace and community development APADec

Seat: kalingi/itombwe

Representative office: N° 95 Av.Idjwi, Q. Rombell;Uvira DRC

E-mail : [paulbulambo@yahoo.fr](mailto:paulbulambo@yahoo.fr), [apadecasbl@yahoo.fr](mailto:apadecasbl@yahoo.fr)

Tél. : + 243 816401550,

---

## INTERCOMMUNITY VIOLENCE AND ITS CONSEQUENCES EAST OF DR CONGO

For decades in the eastern part of the DRC, the medium and high plateaus of the territories of Fizi and Mwenga in South Kivu have been shaken by well-localized acts of violence, characterized mainly by targeted assassinations with tribal connotations, burning of villages, sexual violence, cattle theft, the recruitment of children into armed groups, the wicked destruction of socio-economic infrastructure as well as the multiple displacement of populations. The circle of increased violence started from major events including the assassination of the village chief Kanihura Mr. KAWAZA NAKWANA on 05/04/2019 by armed young people from the Banyamulenge community followed by an assault by the coalition of armed groups Maimai (mainly made up of combatants from the Babembe, Bafuliru and Banyindu ethnic /communities) in the village of Tulambo, Basimukindje groupement1sector of itombwe from September 7 to 8, 2019 which led to the death of a commander of the Gumino group (mainly made up of combatants of the Banyamulenge community).

From that date until today, repeated clashes between the Maimai coalition against the coalition of the armed group Gumino and Twigwaneho on the one hand between the FARDC and all these armed groups have continued throughout the area causing the displacement of population to the villages and localities that it considers secure but also the looting and theft of thousands of cattle belonging to communities in conflict, in the health zone of Minembwe 10 health areas totally emptied of its populations estimated at **52,724** and 8 areas of health areas partially affected, the health zone of Itombwe 09 emptied health areas estimated at **46,009** populations and 9 affected health areas partially affected and at the end of the uvira high plateau health zone 10 health areas emptied of its estimated populations to **62,573** populations and 12 health areas partially affected.

Inter-community tensions have multiplied, and there is too much mistrust between the different communities living in these areas. This situation as described does not promote tolerance, communication, cohabitation, trust or inter-community rapprochement.

We believe that with the establishment of strengthening systems and actions of tolerance between communities in eastern DRC, particularly in South Kivu, would be of great importance in order to establish or renew cohabitation and trust.

But also to help promote the culture of peace and non-violence for peaceful coexistence between communities.

Presented by PAUL BULAMBO SESETI

Coordinator APADec

DR.CONGO



**Association d'actions de paix et de développement communautaire APADec**

**Siège : kalingi/itombwe**

**Bureau de représentation : N° 95 Av.Idjwi, Q. Rombell;Uvira DRC**

**E-mail : [paulbulambo@yahoo.fr](mailto:paulbulambo@yahoo.fr), [apadecasbl@yahoo.fr](mailto:apadecasbl@yahoo.fr)**

**Tél. : + 243 816401550,**

---

## **LES VIOLENCES INTERCOMMUNAUTAIRES ET SES CONSEQUENCES A L'EST DE LA DRCONGO**

Depuis les décennies l'est de la DRC, les moyens et hauts plateaux des territoires de Fizi et Mwenga au Sud Kivu sont secoués par des actes de violences bien localisées, caractérisés essentiellement par des assassinats ciblés à connotation tribale, des incendies des villages, des vols des bétails, les destructions méchantes des infrastructures socio-économiques ainsi que le déplacement multiple des populations. Le cercle de violence accrue est parti des grands événements notamment l'assassinat du chef du village Kanihura monsieur KAWAZA NAKWANA en date du 04/05/2019 par des jeunes armés de la communauté Banyamulenge suivi d'un assaut de la coalition des groupes armés Maimai (constitué essentiellement des combattants des communautés/ethniques Babembe, Bafuliru et Banyindu) sur le village Tulambo, groupement de Basimukindje1 en date du 07 au 08 septembre 2019 ayant conduit à la mort d'un commandant du groupe Gumino (constituée essentiellement des combattants de la communauté Banyamulenge).

Depuis cette date jusqu'en nos jours, des affrontements à répétition entre la coalition des Maimai contre la coalition du groupe armé Gumino et Twigwaneho d'une part entre les FARDC et tous ces groupes armés se sont poursuivis dans toute la zone occasionnant le déplacement de population vers les villages et localités qu'elle juge sécurisé mais aussi les pillages et vols des milliers des bétails appartenant aux communautés en conflits, dans la zone de santé de Minembwe 10 aires de santés totalement vidées de ses populations estimées à **52724** et 8 aires de santés touchées partiellement, la zone de santé d'Itombwe 09 aires de santé vidées estimées à **46009** populations et 9 aires de santés touchées partiellement touchées et en fin la zone de santé de haut plateau d'uvira 10 aires de santé vidées de ses populations estimées à **62573** populations et 12 aires de santés touchées partiellement.

Les tensions intercommunautaires se sont multipliées, une méfiance est trop remarquée entre les différentes communautés vivantes dans ces zones. Cette situation telle que décrite ne favorise pas la tolérance, communication, la cohabitation, la confiance ou le rapprochement intercommunautaire.

Nous pensons qu'avec la mise en place des renforcements de systèmes et actions de tolérance entre communautés à l'Est de la RDC particulièrement au Sud-Kivu serait d'une grande importance en vue d'établir ou renouer la cohabitation et la confiance.

Mais aussi contribuer à promouvoir la culture de la paix, la non-violence pour la cohabitation pacifique entre communautés.

Présente par PAUL BULAMBO SESETI

Coordinateur APADec

DR.CONGO